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ب�ه نظر مي رس�د دول�ت يازدهم جايگاه ويژه اي براي  ���
بازار سرمايه در اقتصاد کشور قائل شده، مشخصا اصرار 
دولت جهت استفاده از ابزارهاي مالي جديد، راه اندازي 
بازار بدهي براي تس�ويه بدهي هاي خود از طريق بازار 
س�هام شتاب بیش�تري گرفته است. درواقع اين شعار 
دولت يازدهم بوده که با روي کارآمدن بايد انجام شود. 
با توجه به تنوع تامین مالي دربازار س�رمايه نس�بت به 
ساير بازارها، آيا مي توان امیدوار بود که بالاخره پديده 
بانک مح�وري در تامی�ن مالي درحال رخت بربس�تن از 
اقتصاد کش�ور اس�ت و آيا بازار سرمايه در شرايط فعلي 

توانايي قبول چنین نقشي را دارد؟
ببينيد! يكي از ويژگي هاي كشورهاي توسعه يافته، فعال 
ب��ودن حوزه ه��اي ب��ازار مالي اس��ت و تمام كش��ورهاي 
توس��عه يافته از طريق رونق گرفتن بازار س��رمايه تيكاف 
داشته و رو به جلو پرواز كردند. بنابراين بازار سرمايه يك 
نق��ش كليدي در پيش��برد اهداف حوزه هاي كش��ورهاي 
توس��عه يافته ايف��ا ك��رده اس��ت. حتي اگر به كش��ورهاي 
نوظهور هم دقت كنيم، مي بينيم كه همين مس��ير را طي 
كردن��د و ب��دون ط��ي اين مس��ير قطعا موف��ق نبودند و با 
چالش هاي بسيار جدي مواجه شده اند. نمونه هاي بارز آن 
را در كش��ور همس��ايه مان تركيه و كمي آنطرف در مالزي، 
اندونزي داريم. در كشورهاي دورتر هم مي توان برزيل و 
آرژانتي��ن را در نظ��ر گرف��ت ك��ه ب��ا س��اختاري ك��ه در 
برنامه هاي اقتصادي داشتند، محور اصلي فعاليت هايشان 
رس��يدن به بازار س��رمايه بود. به همين دليل هم بوده كه 
در دول��ت تدبي��ر و امي��د و ه��م در برنامه رياس��ت محترم 
جمه��وري و ه��م وزير محترم اقتصاد و دارايي و چارچوبي 
ه��م ك��ه ب��ه مجل��س ارائ��ه دادن��د و در پيش گفتارها و 
س��خنراني هاي قب��ل از انتخاب��ات ه��م رياس��ت محترم 
جمهوري بر اين تاكيد مي كردند كه فعاليتهاي اقتصادي 
ب��ه گون��ه اي طرح ريزي و تدوين و اجرايي ش��ود كه بازار 
س��رمايه بتوان��د آن نقش را ب��ه خوبي ايفاء كند. اين روند، 
محور كليدي بوده اس��ت اما چند اش��تباه به ظاهر ريز ولي 
عمي��ق ك��ه با روحيات بازار س��رمايه تطبيق ندارد، تقريبا 
اي��ن معادل��ه را به ه��م زد. وگرنه در برنام��ه وزير محترم 
اقتصاد و دارايي اين بود كه مهمترين نقشي كه بازارهاي 
مال��ي ايف��اء مي كنن��د، تامين منابع مالي اس��ت و يكي از 
بازارهاي مالي، بازار س��رمايه اس��ت و درواقع بازار سرمايه 
باي��د بتوان��د اين نقش را ايفاء كند. اما در همان س��ال اول 
برنامه اين دولت، ديديم كه بازار سرمايه را به يك چالش 
تبدي��ل كردند. تبديل اين چال��ش، نااميدي هايي را براي 
فعالي��ن بازار س��رمايه بوج��ود آورد كه بين برنامه هايي كه 
دولت چه در مجلس و چه در س��خنراني ها و چه در حوزه 
اج��را و عمل بي��ان مي كند، مغايرت هايي دارد. آنچه مهم 
اس��ت اينكه ما بگوييم دس��تاورد اين تفكر در اجرا و عمل 
چگونه اس��ت. اصطلاحا اپُريش��ين آن توانسته در خروجي 
و عم��ل آن اي��ده را بده��د يا خير؟ در س��ال اول و حتي به 
پايان يكسال نرسيده و در همان ۶، ۷ ماه فعاليت نخست 
دولت، در اواخر س��ال ۹٢ چند اش��تباه استراتژيك در حوزه 
بازار س��رمايه ش��د؛ نكته اول، دخالت مس��تقيم دولت بود 
هرچند كه بعدا بيان ش��د كه دولت نقش��ي در بازار سرمايه 

ندارد اما واقعيت اين اس��ت كه نفر اصلي بازار س��رمايه را 
دول��ت تعيي��ن مي كن��د و درواقع حك��م آن را دولت صادر 
مي كن��د و رياس��ت ش��وراي بورس هم با وزي��ر اقتصاد و 
دارايي اس��ت. بنابراين اين چارچوب نمي تواند دولت را از 
فعالي��ت بازار س��رمايه جدا كند و بگوي��د كه بازار خودش 
نق��ش خ��ود را ايف��اء ك��رده و دولت نقش��ي در اين محور 
ن��دارد. نكت��ه دوم، در ارتب��اط بح��ث چگونگ��ي فعاليت 
ش��ركتهاي پذيرفته ش��ده در بورس اس��ت كه دولت بر 
قيمت اصلي محصولي كه ارائه مي دادند، ورود پيدا كرد و 
افزاي��ش قيم��ت ي��ا اصلاح قيمت كه منطبق با بازار بود را 
ب��ه ش��ركتهاي بورس��ي ن��داد. بحث مربوط ب��ه خوراک 
پتروش��يمي را ه��م در همانج��ا حل نكرد و اصرار داش��ت 
نرخي كه اعلام كرده، نرخ درس��تي اس��ت. اين نرخ از ۳ 
سنت به 1۳ سنت رسيد و چندين برابر صورت گرفت و بر 
هم��ان موض��ع هم قرار گرفت كه قيمت همين اس��ت. يا 
اواخر س��ال، فروش س��هم را در بازار سرمايه سهميه بندي 
كرد. يعني هركسي كه سهمي داشت برايش سهميه بندي 
ش��د كه ش��ما حداكثر تا ٥٠هزار س��هم در روز نمي توانيد 
ف��روش داش��ته باش��يد. اگر اين را محور ق��رار دهيد، اين 
تفكر ضربه نهايي را در اواخر سال ۹٢ به بازار سرمايه زد 
ك��ه ورود ب��ه ۹۳ ب��ا يك نااميدي كامل در نزد فعالين بازار 
س��رمايه مواجه ش��د كه اگر دولت كوپن بندي كرده پس 
باي��د از آن كوپ��ن اس��تفاده كني��م و روزانه بفروش��يم در 
صورت��ي ك��ه محوريت و ماهيت بازار س��رمايه بلندمدت 
اس��ت و دولت و ش��وراي بورس مردم را در جهت اينكه 
ماهيت بازار س��رمايه كوتا ه مدت نيست تشويق مي كردند 
و چون بلندمدت است بنابراين حمايت و كمك كنيد و ما 
ه��م ب��ه دولت كمك مي كنيم كه اين بازار ش��كل بگيرد. 
س��ال ۹٢ اص��لا فرص��ت اينكه ابزار جدي��د مالي طراحي 
ش��ود، تامي��ن منابع ش��ود ب��ه هيچ عنوان در دس��تور كار 
بورس قرار نگرفت و اجرايي هم نشد. اگر حجم سال ۹٢ 
را در اين ارتباط نس��بت به س��الهاي قبل بررس��ي كنيم، 
مي بينيم كه متاس��فانه س��ير نزولي دارد. همين جا هم بايد 
بگوي��م ك��ه س��ال ۹۳ ه��م همي��ن اتفاق افت��اد به خاطر 
تفكري كه در س��ال ۹٢ نهادينه ش��د. نگاه كنيد در بحث 
قيمتگ��ذاري خ��ودرو، لبنيات، س��يمان ورود پيدا كردند و 
درواقع همه اقلام زير س��وال رفت. بنابراين ش��ركتهاي 
بازار س��رمايه نتوانس��تند خود را با بازار تطبيق دهند. در 
صورتي كه ماهيت بازار سرمايه همخواني با بازار است و 
اي��ن را باي��د بدون تعارف و رودربايس��تي بي��ان كرد. اگر 
كش��وري مي خواهد بازار س��رمايه داش��ته باش��د كه نماد 
اصل��ي آن ب��ورس اس��ت باي��د بپذيرد كه اقتص��اد آزاد را 
پذيرفت��ه و باي��د وارد قاع��ده ب��ازار آزاد و رقابتي بش��ود و 
هرگون��ه دخال��ت در اي��ن ارتباط، بورس را تحت تاثير قرار 
مي ده��د و ب��ازار س��رمايه را ازآن هدف دور مي كند. اينكه 
اين بس��تر آمادگي دارد يا ندارد و اصلا اين تفكر درس��ت 
هس��ت يا نيس��ت بايد در بحث جداگانه اي مورد توجه قرار 
گي��رد. ام��ا اينك��ه بورس و تش��كيلاتي داريم و دولت هم 
رئي��س آن را معرف��ي، تعيين و حماي��ت مي كند، بنابراين 
دخالت بازار اينگونه مفهوم مي دهد كه در اواخر سال ۹٢ 
با ريزش ش��دت ش��اخص مواجه ش��ديم و سال ۹۳ ادامه 
پيدا كرد و بس��ياري از بازار رخت بربس��تند و حضورشان را 
كمرنگ كردند. اما دولت در قبال اين رفتار كل توجه خود 
را به بازار پول برُد و بازار پول را مصادره كرد و سودهايي 
را به بازار پول تزريق كرد و مردم را تش��ويق مي كرد كه 
به آن سمت بروند. يك بازار بدون ريسك، با سود بالاتر، 
بالاتر از نرخ تورم و اينكه س��ود آن را ماهانه و روزش��مار 
ه��م مي دهن��د. پ��س ديگر چه چيزي بهتر از اين؟ اين بود 
ك��ه در ح��وزه بازار س��رمايه تعدادي به اي��ن ترتيب وجوه 
خ��ود را در نظ��ام ب��ازار پ��ول بردند. اين ب��ازار پول هم دو 
دس��ته اس��ت؛ بانك ها و موسسات مجاز و ديگري آنچه به 
عنوان غيرمجاز مرس��وم ش��د كه ماجراي خودش را دارد. 
يعني كاكرد خودِ بازار حتي همين الان هم مثبت نيس��ت 
با اينكه به آن س��مت حركت مي كند و دولت تلاش خود 
را كرده ام��ا يكس��ري موانع��ي هم دارد كه فرصت ش��ود 
دراي��ن م��ورد ه��م صحبت خواهيم كرد. س��ال ۹۳ با يك 
خيز منفي مواجه بوديم و بس��ياري از فعالين هم اين بازار 
را ت��رک كردن��د. ام��ا دولت در اينجا كاري انجام داد كه به 
اعتق��اد م��ن به عنوان يك كارش��ناس، آگاهانه بود. چون 
نگاه، توجه و استراتژي دولت فقط بحث كاهش تورم بود 
و حت��ي ب��ه خ��روج از ركود هم توجه آنچناني نكرد و حتي 
برنامه هاي��ي ه��م ك��ه ب��راي خ��روج از ركود ارائ��ه داد با 
نقده��اي ج��دي مواجه بود كه با كاركردهاي اقتصادي ما 
تطبيق نداش��ت. نگاهي كه به بانك صورت گرفت، بازار 
س��رمايه را تهي كرد و ش��اخص بازار س��رمايه و قيمت 
س��هام پايين آمد. به عبارتي وقتي اين دولت بازار س��رمايه 
را برعهده گرفت، بورس 1٥٠ميليارد دلار ارزش داش��ت 
ك��ه ب��ه زير 1٠٠ميليارد دلار رس��يد. يعني درواقع بيش از 
٥٠ميلي��ارد دلار نقدينگ��ي را از م��ردم ك��م كرد و قدرت 
خريدشان را  كاهش داد كه در نقدينگي تاثير مي گذاشت 
و به نظرم به صورت آگاهانه از بازار س��رمايه هم حمايت 
و توج��ه نك��رد و درواق��ع اي��ن وج��وه را از جي��ب مردم و 
س��هامداران خارج كرد. س��ال ۹۴ يكسري حركتهايي در 
جهت توس��عه بازار ش��كل گرفت و اصطلاحا به آن تجزيه 
مي گويي��م و عم��ق پي��دا نكرد. بازار س��رمايه يعني اينكه 
توانمندي داشته باشد كه حتي براي طرح ها و پروژه هاي 
دول��ت تامي��ن مناب��ع كند. مي تواند و قدرت اين را دارد كه 

هم براي داخل، ابزارس��ازي كند و هم براي خارج. يعني 
سرمايه گذاران خارجي را براي تامين منابع مالي پروژه ها 
معرف��ي كن��د. اما در ارديبهش��ت زيباي به��اري ۹٥ قرار 
داريم و س��ال بعد هم انتخابات رياس��ت جمهوري اس��ت. 
اگر به بازار س��رمايه بگوييم كه چقدر پروژه معرفي ش��ده 
كه نياز به نقدينگي دارد، بازار سرمايه يا بورس چه جوابي 
خواه��د داد؟ خواه��د گف��ت كه چند تا پ��روژه با اين حجم 
معرفي شده كه بتوانم برايش كار كنم. دولت چقدر پروژه 
را پيشنهاد داده كه از اين طريق تامين منابع شود؟ بخش 
خصوص��ي چق��در مراجع��ه كرده ك��ه اگر س��رمايه گذار 
خارجي علاقه مند اس��ت كه از اين طريق ورود پيدا كند، 
پروژه هايمان را به آنها معرفي كنيم. شما در بازار سرمايه 
و بورس ه��اي دني��ا ك��ه تامين منابع مي ش��ود، هر آن كه 

مراجع��ه كني��د، ي��ك حالت وضعيتي اس��ت كه آن تامين 
مناب��ع در قالب اوراق، توس��ط كس��اني ك��ه اوليه خريدند، 
مج��ددا دادوس��تد مي ش��ود و يك حالت ه��م كه تعدادي 
پ��روژه اي ك��ه ب��راي عرضه در قالب بروش��ور و كاتالوگ 
دس��ت دارند. آيا بازار س��رمايه ما چنين چيزي دارد؟ ندارد. 
من حتي از دوس��تان س��وال كردم و گفتم كه اين واجب و 
ض��روري اس��ت و باي��د چنين موردي را انج��ام دهيد. نه 
دولت بازار سرمايه ما را در آن قالب مي داند و باور دارد كه 
اگر باور داشت چند پروژه را براي صورت گرفتن اين كار 
ارائ��ه  م��ي داد و ن��ه بخ��ش خصوص��ي. البت��ه بايد يك 
زيرساختي اصلاح و تصحيح شود كه آن زيرساخت نقش 
بازارهاي مالي در حوزه اقتصاد اس��ت. آن زيرس��اخت اين 
اس��ت كه جهت گيري ما نس��بت به توليد چگونه اس��ت؟ 
شعار را كنار بگذاريم اگر در تمام دولتها بگرديم آيا دولت 

ي��ا وزي��ري پيدا مي ش��ود كه اعلام كند ك��ه من مخالف 
توليدملي هستم! و بايد كالا را از خارج بياوريم و به دنبال 
واردات بروي��م! تم��ام دولته��ا واردات را ب��د مي دانن��د و 
معتقدن��د ك��ه نبايد انجام ش��ود و از آنجا ك��ه زمينه توليد 
داخلي را داريم بنابراين بايد از توليد داخلي حمايت كنيم. 
اما اينها همه ش��عار اس��ت و منطبق با واقعيت نيس��ت و 
همين است كه تناقض به وجود مي آورد. يعني وقتي يك 
اس��تراتژي تعريف مي كني��د، الزامات آن كه تاكتيك ها و 
روش��هاي ايذايي اس��ت را بايد بدانيد كه چيس��ت و چگونه 
به آن برس��يم. نگاه مي كنيم كه چنين آثاري را در بودجه 
۹٥ نمي بيني��م و در برنام��ه شش��م كه دولت ارائه داده هم 
اي��ن آث��ار و رگه ها را آنطور كه بايد نمي بينيم. در اين ميان 
فق��ط ق��وه مجريه نيس��ت و قوه مقننه و ق��وه قضائيه هم 

هستند.

در بحث اقتصاد مقاومتي ما چه کرده ايم؟ ���
 بحث مربوط به اقتصاد مقاومتي از همين دست و مواردي 
اس��ت كه فق��ط نبايد گردن دول��ت بيناندازيم. بلكه تمام 
ارگان ها اعم از قوه قضائيه مجلس و ديگر نهادها نيز بايد 
در زمينه اجراي اقتصاد مقاومتي پاسخگو باشند. بنابراين 
انصاف نيست كه تمام مسئوليت را گردن دولت بيندازيم 
و دول��ت زمين��ه را فراه��م كند. اين نيازمند يك وفاق ملي 
اس��ت. س��ال 1۳٨1 درس بزرگي براي يكسان سازي نرخ 
ارز بود. س��ه قوه وفاق ملي را ش��كل دادند. وزارتخانه ها، 
كارشناسان اقتصادي، كارشناسان در بانك مركزي و ساير 
نهادهاي اقتصادي، سازمان برنامه و بودجه بعلاوه سه قوه 
دست به دست هم دادند و با يك وفاق ملي يكسان سازي 
ن��رخ ارز را انج��ام دادن��د. در ح��ال حاضر هم در حوزه بازار 
سرمايه بايد بگوييم كه نقش بازار سرمايه در اقتصاد، تامين 
منابع مالي است والسلام. اين بار هنوز از روي دوش نظام 
بانكي برداشته نشده است. يعني پاسخ من در انتهاي بحث 
سوال اول شما منوط بها دادن دولتمردان به بازار سرمايه 
و اصلاح نظام بانكي »نه« است براي اينكه هنوز در نظام 
بانكي هيچ اصلاحي صورت نگرفته است. در نظام بانكي 
با اين كاهش ارزش پول ملي كه طي س��ال هاي گذش��ته 
صورت گرفته، افزايش سرمايه اي صورت نداده است. در 
صورتي كه ما مي بينيم قبل از كاهش ارزش پول ملي اگر 
ورق بزني��م و ب��ه تاريخچ��ه و حافظه تك تك مان مراجعه 
كنيم، مي بينيم كه مي گفتيم بانكها تسهيلات نمي دهند و 
وجوه شان كم است و نياز به سرمايه گذاري دارد. آن زمان 
در دول��ت، مع��اون پارلماني وزي��ر اقتصاد و دارايي بودم و 
لايحه اي براي افزايش سرمايه در سال 1۳٨٥ به مجلس 
ارائه شد اما مجلس راي نداد و الان 1٠ سال گذشته است. 
اما هنوز اين اتفاق جدي پيش نيامده است حتي امسال در 
لايحه بودجه ۹٥ براي سه بانك، ارقامي برنامه ريزي شده 
كه اين ارقام زنگ تفريح سرمايه براي بانك هاست و با آن 

نمي توانيم انتظار تحول جدي و كارسازي را براي اقتصاد 
ملي مان داشته باشيم و بايد اقتصادمان را كه از يك عقب 

افتادگي رشد جدي رنج مي برد، نجات دهيم.

درواقع طبق فرمايش شما بايد براي تسويه بدهي هاي  ���
از طريق بازارهاي مالي، ابزارهايي را تعبیه کنیم در حالي 
که زيرساخت ها همچنان فراهم نیست تا دولت بخواهد 

مبناي تسويه اش را بر اين قرار دهد.
ارقامي كه در بودجه ۹٥ پيش بيني ش��ده، اگر جذبه )نرخ( 
نداش��ته باش��د و نرخ سود بانكي اصلاح نشود اين جذبيت 
بوجود نخواهد آمد. اما اگر واقعيت را بپذيرد و نرخ سود بانكي 
را متناسب با تورم قرار دهد، اوراق را برنامه ريزي و اجرايي 
كند و سودي رضايتمند به متقاضيان بدهد، اميدي هست. 
مثلا نگاه كنيد كه شب عيد دولت اوراق خزانه منتشر كرد 
و ي��ك روزه ف��روش رف��ت آنهم ب��ا نرخ ٢۴، ٢٥ درصد كه 
بالاتر از نرخ س��ود بانكي اس��ت. اگر چنين نرخي را ارائه 
دهيد، امكان پذير خواهد بود. اما اگر بخواهد با ارقامي كه 
در بودجه پيش بيني شده، سازوكار انجام شود، معتقدم كه 
بين بازار س��رمايه و پول و همچنان انتش��ار اين نوع اوراق 
تناقض بوجود مي آورد. در صورتي كه اگر نرخ سود بانكي 
را متناس��ب با تورم ش��كل دهد، هم بازار س��رمايه آرام آرام 
جاي خودش را پيدا خواهد كرد و هم دولت در يك شرايطي 
مي تواند اين اوراق را منتش��ر كند و س��ود رضايتمندي هم 
به مش��تري بدهد. اما اگر نرخ س��ود بانكي را اصلاح نكند 

به نظرم چنين موفقيتي را بدست نخواهد آورد

اگر بخواهیم بین اين دولت و دولت قبل مقايس�ه اي  ���
داشته باشیم، در آن دولت هم دخالتهاي دستوري در نرخ 
ارز وجود داشت. درواقع گويي اينکه به صورت يک رشته 
اين دخالت هاي دستوري همیشه وجود داشته است؟!

اوائل روي كار آمدن دولت قبل، صحبت هاي ضد بورس 
و ض��د بازار س��رمايه صورت مي گرف��ت. يك واقعيت در 
ح��وزه دولت ه��ا وجود دارد كه از مجم��وع بازارهاي مالي 
فقط بازار پول را مي شناسند و تكيه گاهشان به بازار پول 
است. خودشان مديريش را تعيين مي كنند و از وي كاري 
را مي خواهند كه تمايل دارند تا توزيع اعتبارشان را مديريت 
كند. يعني متاس��فانه وابس��تگي مديران بانك به دولت ها 
روزبه روز افزايش پيدا كرده حتي در اين دولت نس��بت به 
دولت قبل بيشتر شد. دولت قبل هم نسبت به دولت قبل 
خود بيش��تر شده اس��ت. براي اينكه دولت ها علاقه دارند 
كه دست در جيب بانك ها بكنند. جيب بانك ها هم جيب 
ملت است، پول هاي مردم است و اگر پول هاي مردم را از 
بانك ها برداريم، دولت چيزي ندارد و برايش باقي نخواهد 
ماند. بنابراين سعي مي كنند چنين ابزاري را از دست ندهند. 
اما بازار سرمايه اين ويژگي را به اين صورت ندارد و نياز به 
صبر و حوصله بيشتر دارد و اينكه سودش هم بايد متناسب 

با بازار باش��د. مثلا وقتي روي پروژه اي تامين منابع مالي 
مي كنيد، اين پروژه روز اول يك زمين و يك طرح است و 
يك قيمتي دارد و به محض اينكه يك مقدار پول تزريق 
و س��اخت و س��از روي پروژه انجام مي شود و ماشين آلات 
وارد مي ش��ود، افزاي��ش پيدا مي كند ت��ا زمان بهره وري و 
توليد همچنان به صورت طبيعي سير صعودي به خودش 
مي گيرد و منطبق با بازار است. اما اگر اين را هم در قالب 
نرخ سود تعيين كنيد و بگوييد كه از اين بيشتر نباشد، قطعا 
مش��خص اس��ت كه سرنوش��ت چه خواهد شد يا بالعكس 
كه دقيقا همين حالت را خواهد داش��ت. پس دولت ها اگر 
اقتص��ادي ب��ه ن��ام رقابتي، اقتصادي به نام آزاد را در حوزه 
كاري شان پذيرا هستند بايد به اين ملاحظات توجه كنند. 
مي ت��وان اقتص��اد مختلفي را طراحي كرد كه دولت به اين 
مش��كل هم بر نخورد چنانچه دولت به خودش اجازه داد 
و در اوايل س��ال ۹۴ معاون اول محترم بخش��نامه كرد كه 
قيمت ها نبايد افزايش پيدا كند و هركس كه چنين قصدي 
دارد بايد مجوز آن را اخذ كند. اين س��اختاري اس��ت كه در 
دولت هاي قبلي هم نداش��تيم، در دولت هاي قبلي هم كه 
اص��لا ادعاي اقتص��اد آزاد هم نمي كردند، چنين چيزي را 
ش��اهد نبودي��م ام��ا اين اتفاق در اي��ن دولت افتاد و همين 
ه��م باعث ش��د كه يك گرفتاري هاي��ي را براي صنعت و 
توليد بوجود آورد كه آثار آن تش��ديد ركود در فعاليت هاي 

اقتصادي است.

بازار س�هام طي س�الهاي 93 و ���94 دو س�ال تقريبا 
س�ختي را پش�ت س�ر گذاشت.  تقريبا از اواسط دي ماه 
س�ال گذش�ته بود که برجام اجرايي ش�د و ما ديديم که 
رش�د ش�اخص بورس ش�دت گرفت. دلیل اين اتفاق را 

چه مي دانید؟
بازار سرمايه روي دو عامل بيروني و دروني بسيار حساس 
اس��ت و بلافاصله تاثير خودش را در درون خودش بوجود 
مي آورد و خروجي خواهد داش��ت كه در قالب بالا و پايين 
رفتن ه��اي ش��اخص اس��ت. اگر علامتي ك��ه از بيرون بر 
ش��ركت ها و موسس��اتي كه در بازار س��رمايه وجود دارند 
و پذيرفته ش��وند، مثبت باش��د، تاثير مثبتي خواهد داش��ت 
و ش��اخص را به س��مت افزايش مي كش��اند و مردم را هم 
مش��تاق مي كند كه به اين بازار ورود پيدا كنند. حتي اگر 
خبرهايي باش��د براي تقوي��ت كيفيت فعاليت هاي داخلي 
ش��ركت هاي پذيرفته ش��ده در بورس، يا از توانمندي هاي 
خودشان يا نويدها يا امتيازاتي كه دولت مي دهد، در بحث 
مرب��وط به ماليات، ع��وارض، عدم دخالت در قيمتگذاري 
و امثالهم، علامت هايي اس��ت كه بازار س��رمايه به خودش 
مي گيرد و خودش را نسبت به اين علائم هشيار مي كند. 
بنابراين وقتي كه خبر مربوط به برجام را دريافت مي كنند، 
وقتي كه توافق را مي ش��نوند، حداقل انتظار در اين جهت 
ب��وده ك��ه مراودات��ي كه تا ديروز با دني��ا تقريبا قطع بوده، 
در حال آزاد ش��دن اس��ت. يعني بس��ياري از اين شركت ها 
قب��لا برخي از محصولاتش��ان را صادر مي كردند، مراوده 
تكنيكي، فني، برندي و استانداردس��ازي داش��تند و وقتي 
مي بينن��د در ي��ك ده��ه همه اينها قطع ش��د، خبر برجام 
مبني بر اينكه قرار است فضاها مجددا گشوده شود، قطعا 
اين اخبار مثبتي است. بالاخره شركتها فرآيندي را دنبال 
مي كردند كه اكنون يك عامل بيروني به كمك آن آمده 
اس��ت. آنها حتي در تامين مواد اوليه ش��ان الزام داشتند كه 
از يك كش��ورهاي خاصي مواد اوليه ش��ان را تامين كنند 
ك��ه حت��ي با كيفيت لازم هم نبوده اما حالا مي ش��نوند كه 
اين زمينه و بس��تر فراهم ش��ده اس��ت. چرا اين خبر خوش 
تحت تاثير قرار ندهد؟ نكته ديگري هم كه در س��والتان 

هس��ت، بحث هاي دروني اس��ت. در بحث هاي دروني هم 
ش��ركت ها اعلام كردند كه فلان توافق را انجام داديم و 
با فلان ش��ركت اروپايي نشس��ت و برخاس��ت پيدا كرديم 
و برخي اصلاح س��اختار را پيشنهاد كردند، كمااينكه امروز 
درمورد معدن ارزيابي اقتصاد مهندس��ي را به يك ش��ركت 
فرانس��وي واگذار كردند، اينها زمينه هايي اس��ت كه بازار 
سرمايه به عنوان يك علامت مثبت به خودش مي گيرد. 
بعد از آن نگاه مي كنيد كه زمينه، زمينه منفي نيست و چرا 
افزايش پيدا نكند و چرا اين اميد دميده نشود؟ هرازگاهي 
محدوديت هايي بر س��ر راه ش��ركت هاي پذيرفته شده در 
بورس و يا حتي ش��ركت هاي ديگري كه هنوز به بورس 
نيامدند به وجود مي آيد كه بايد آنها را رفع كرد و حتي بايد 
جاذبه و ميلي ايجاد كرد و آنها را هم به سمت بازار سرمايه 
كش��اند. ما در اين مدت ش��اهد بوديم كه تقريبا پذيرش 
جديدي نداشتيم و درواقع اگر هم بود خيلي خيلي كم بود 
و در واق��ع ع��ددي در مقابل فعاليتهاي اقتصادي و صنعتي 
كشور محسوب نمي شود و تعداد شركت هايي كه در بورس 
پذيرفته شده، خيلي كم است. بايد خيلي گسترش پيدا كند. 
دولت الان خصوصي سازي را متوقف كرده است و در اين 
دولت خصوصي سازي نديديم. نمونه آن را حتي در باشگاه 
پرسپوليس و استقلال ديديم كه چه اتفاقي افتاد حتي آن 
موق��ع طرح��ي را به آقاي پورحس��يني عزيز دادم مبني بر 
اينكه مي توان شركتي با سرمايه ايجاد كرد و پذيره نويسي 
كنيم تا طرفداران بيايند و س��هم باشگاه ش��ان را بگيرند. 
حداق��ل و حداكث��ر را تعيي��ن كنيم و طرفداران حداقلش را 
تحويل بگيرند كه اين خودش خصوصي سازي است. چرا 
اي��ن كار را نمي كني��م؟ اين يك خصوصي س��ازي به تمام 
معناست كه اين دو باشگاه مردمي به خودشان واگذار كنيم 
مردمي كه در سرما و گرما مطمئنا تيمشان را حفظ خواهند 
هرجا كه بوده با هزينه جيب خودشان سفر رفتند و آمدند 
و من واقعا شاهد بودم كه با چه خستگي و شوري در اين 

جاده ها تردد دارند.

سرخابي ها را مثال زديد؛ به نظرتان چرا مقاومت وجود  ���
دارد که اين دو باشگاه خصوصي نشوند؟ طي سال هاي 
گذشته چند مزايده هم برگزار شد. به نظر شما دلیل اين 
مقاومت چیس�ت با توجه به اينکه به آقاي پورحس�یني 

هم پیشنهاد داده ايد.
من فكر مي كنم كه شايد به نوعي مي خواهند ثروت اين تيم 
پرطرفدار به نوعي دست دولت باشد. برخي از اعضاي همين 
دولت، حتي تمايل بسيار جدي داشتند كه خصوصي سازي 
پس گرفته شود. بنده معاون مدير اقتصادي بودم و شاهد 
هستم كه عنوان مي كردند نمي شود و بايد بررسي كنيم تا 
بيينيم كجا اشتباه صورت گرفته است! اين يعني مقاومت 
در برابر خصوصي سازي. برخي از دولتمردان، اعتقادي به 
سياستگذاري ندارند و عادت به بنگاه داري دارند و تمايل 
دارن��د ك��ه واحده��اي بزرگ را بگيرن��د و مدير بگذارند تا 
فرامين خودش��ان را از آن طريق اجرا كنند. دولت ما هنوز 
نقش كليدي خودش را كه 1( سياس��تگذاري و ٢( نظارت 
است را اصلا قبول ندارد و پا به اين ميدان نگذاشته است 
و بيش��تر تمايل دارد كه بنگاه داري كند. آقاي پورحس��يني 
چندي پيش در س��يما يك س��ري س��خناني بيان كردند. 
مبن��ي ب��ر اينكه ي��ك مقاومت جدي در بين برخي از افراد 
دول��ت براي توقف خصوصي س��ازي وج��ود دارد و اينكه 
برخي معتقدند كه بعضي از واحدها نبايد خصوصي سازي 
شوند يا حتي واحدهايي كه خصوصي سازي شده چرا شده 
و باي��د برگ��ردد!. البت��ه نه همه تيم دولت ولي برخي از آنها 
اي��ن جه��ت گيري را دنبال مي كنند و به همين جهت هم 

سازمان خصوصي سازي عملا تعطيل است.
اما نگاه مي كنيم كه به سمت يكسري نهادها و شبه دولتي ها 
آمده اس��ت. ما در عرصه اقتصادي زياد جدي نيس��تيم كه 
پاي بخش خصوصي را وس��ط بكش��يم. همين كه دولت 
بخش��نامه مي كند كه افزايش قيمت ندارد، نگاه كنيد در 
خيلي از صنعت ها بس��يار خودكفا هم هس��تيم و مازاد هم 
داري��م و ب��ا ه��م رقابت مي كنند و مردم هم كيفيت بهتر را 
انتخ��اب مي كنن��د. بدون نام ب��ردن از كارخانه اي،اگر در 

صنع��ت ماكارون��ي دقت كنيم، خيلي از مردم گرايش��ي به 
يكي، دو محصول خاص ماكاراني دارند و دنبال آن مي روند. 
چ��ون به كيفي��ت نگاه مي كنند و قيمت را مي پذيرند. اين 
يك واقعيت اس��ت. در صنايع كش��ور ش��اهد اين جريانات 
زياد هس��تيم كه باور نس��بت به بحث خصوصي س��ازي و 
ب��اور اينك��ه مردم بتوانن��د فعاليت اقتصادي انجام دهند را 
ندارند. به همين دليل در تمام دولت ها فضاي كسب و كار 
را دائما محدود كردند. خيلي جالب اس��ت كه گرجس��تان 
به صورت نيم س��اعت ش��ركت ثبت مي كنند اينجا دولت 
مي گوي��د ك��ه ٥ ميليون بيكار تحصيلك��رده وجود دارد و 
ب��ه جاي اينكه فعاليته��اي فردي انجام دهند، مبادرت به 
فعاليت هاي ش��ركتي كنند كه ادرس و شناس��نامه دارد و 
مواردي نظير ماليات را مي توانيد در آن قالب شكل و قرار 
دهيد. بايد زير بناها و فضاي كسب و كار را فراهم كرد تا 
جوانان بتوانند با انگيزه نسبت به ثبت شركت اقدام نمايند 
وقتي چند جوان براي شروع كسب و كاري با موانع زيادي 
مواجه باشند چه طور مي توانند انگيزه كافي و وافي براي 

شروع يك فعاليت داشته باشند.

يعن�ي درواق�ع در براب�ر اين مهم ه�م مقاومت وجود  ���
دارد؟

الان در انق��لاب چه��ارم قرار گرفتي��م. انقلاب فرآوري و 
چابگرهاي نسل سوم و سه بعدي. اصلا نگاهي كه دنيا در 
حوزه صنعت دارد در اين مجراس��ت. آيا در وزارت صنايع 
اصلا دفتري براي پاسخگويي به اين قضيه تشكيل شده 
اس��ت؟ س��طح اطلاعات فناوري بين جوان هاي ما امروز 
واقعا بالاس��ت. اگر فردي بخواهد فعاليتي را انجام دهد، 
بانك تسهيلاتي در حوزه فناوري در اختيارش نمي گذارد 
و اصلا برايش تعريف نش��ده و نمي دهند. بانك مي گويد 
كه بايد ماشين آلات را ببينم كه از كجا مي خواهيد بياوريد 
و بعد از آن نسبت به اين طرح و پروژه وام تخصيص دهم! 
زمي��ن را ببين��م و .... درواق��ع قواني��ن نظام بانكي ما اصلا 
منطبق با انقلاب چهارم و حتي انقلاب دوم هم نيس��تيم. 
يعني آنقدر عقب افتادگي وجود دارد. ثبت شركت ها با اين 
مسائل روبه روست و مي بينيم كه اين نقيصه جدي وجود 
دارد كه به سمتي كه دنيا حركت مي كند، بسترش براي ما 
فراهم نيست. امروز جوان ها بخواهند در حوزه هاي فناوري 
IT و ITC طرحي ارائه دهند، نمي پذيرند. به همين خاطر 
از لح��اظ تكنول��وژي عقب خواهيم بود. امروز بعد از برجام 
مطلبي كه همه مي گويند مبني بر اين است كه حداكثر ۴٠ 
درصد ظرفيت صنعت ما كار مي كند. ۶٠ درصد س��رمايه 
گذاري ريالي و عددي ش��ده اما از آن اس��تفاده نمي كنيم. 
ام��ا اگ��ر همي��ن صنعت را به 1٠٠ درص��د تبديل كنيد آيا 
مي توانيد بخش��ي از اين محصول را صادر كنيد؟ مقايس��ه 
كنيد محصول را با محصولي كه در دنيا وجود دارد. امروز 
موبايل هايي كه دست شهروندان افغانستاني است، به روز 

اس��ت و نمي تواند بپذيرند كه با تكنولوژي هاي قديم كار 
كند و مي خواهند كه به روز باشند. هر كدامشان حاضرند 
كه پول بيشتري پرداخت كنند و از محصول با تكنولوژي 
بالا استفاده كنند. همين را در صنايع مختلف ببينيد كه اكثر 
صنايع ما قديمي ش��ده است. متوسط عمر يك تكنولوژي 
در حال حاضر ۷ سال است. ما حداقل 1٠ سال در تحريم 
بودي��م و تكنولوژي م��ان را اصلا آپديت نكرديم. بنابراين 
اگ��ر بع��د از برج��ام همه اين صنعت به آن ظرفيت برس��د، 
بس��ياري از كالاها هم در كش��ور زياد خواهد ش��د و در اين 
ح��ال زمين��ه صادراتي آن كجاس��ت؟ بنابراين ما به لحاظ 
س��طح تكنولوژي عقب هس��تيم و وقتي برجام مطرح شد 
اي��ن امي��د در صنعت ما دميده ش��ده كه ب��ا حمايتي كه از 
وابس��تگي به داخل صورت مي گيرد آنها بتوانند و فرصت 
كافي براي بازسازي صنعت داشته باشند و بتوانند سطوح 
تكنولوژي ش��ان را ب��ه روز كنن��د. اين هم به اعتقاد من به 
عنوان يك استراتژي مي تواند براي دولت باشد كه سخت 
اس��ت اما اين جمعيت ها و هيات هاي ٢٠٠ نفره اي كه از 
كش��ورهاي مختلف به اينجا مي آيند، بايد محور دولت بر 
اين بوده باشد كه سرمايه گذاري هاي مشترک را رقم بزند. 
هنر ما واردات نيس��ت، هنر ما اين اس��ت كه ارز كش��وري 
ك��ه با اين زحمت به دس��ت مي آي��د را صرفا براي واردات 
تخصي��ص دهي��م و يك عده ه��م از اين به بعد منتظرش 
باش��ند و مردم هم احس��اس كنند كه فراواني كالاس��ت. 
اين اش��تباهي اس��ت كه بوده و دوباره هم داريم تكرارش 
مي كنيم. ما بايد هر آنچه كه نياز داريم را وارد كشور كرده 
و به س��رمايه گذاري مش��ترک وصل كنيم كه بسيار حُسن 
دارد. با مطالعه كش��ورهاي اروپايي، هر كدام كه خواس��تند 
تيكافي انجام دهند از طريق سرمايه گذاري هاي مشترک 
بوده و نه سرمايه گذاري هاي خودشان كه تكاپو نمي داده 
است. در حال حاضر كه ما به دنبال رشد اقتصادي بالايي 
هستيم براي جبران عقب افتادگي گذشته، منابع مالي ما 
تكاپو نمي كند و نمي توان بيش��تر از رش��د ٥ درصدي را به 
اقتصاد تزريق كنيم و رش��د اقتصادي ٥ درصد هم هيچي 
نيست و هيچ آورده اي را براي ما ندارد. بايد به دنبال اين 
باشيم كه منابع موجود خودممان را با منابع ورودي سرمايه 
گذاري خارجي تلفيق كنيم و بعد به دنبال عملياتي كردن 

پروژه ها باشيم.

ش�اخص بورس در س�ال���94 و با اجرايي شدن برجام 
رش�د را تجرب�ه ک�رد و پ�س از آن در س�ال 95 دوب�اره 
نوس�انات منفي گريبانگر بورس ش�د به اعتقاد شما چرا 

چنین اتفاقي افتاد؟
اي��ن دليل��ش به هم��ان دو دليل عامل داخل��ي و بيروني 
برمي گ��ردد. وقتي رئيس كل محترم بانك مركزي )آقاي 
س��يف( در آژان��س صحبت مي كنن��د و مي گويند كه هيچ 
دستاوردي نبوده است، چه علامتي به بازار و دنياست؟ البته 

كه من سياستمدار نيستم ولي از حوزه اقتصاد تا حدودي سر 
در مي آورم! سابق كه تحت فشار قرار مي گرفتيم در زمان 
دكتر نوربخش و زمان جنگ چگونه پاي مذاكرات توانستيم 
بدهي هايمان را پرداخت كنيم؟ بدهي هاي كشور چطور با 
گشايش اعتباري كه بخش خصوصي انجام داد با سياست 
و درايت پرداخت شد؟ من احساس مي كنم كه رئيس كل 
بانك مركزي ديپلمات سياسي نيست كه موضوع به اين 
مهمي را علني كند و بگويد كه هيچ دستاوردي نداشتيم! و 
بلافاصله ۴٨ ساعت بعد به وزير آفريقاي جنوبي در ايران 
بگويد كه ما اصلا در حوزه فعاليت بانكداري بين المللي جز 
با بانك هاي آمريكا با هيچ جا مشكل نداريم! واقعا مشكل 
نداريم و موضوع حل شد؟ يعني ديگر با بانك هاي بزرگ 
اروپايي ارتباط داريم؟ اين تناقض است و من اصلا جايگاه 
رئي��س كل بان��ك مركزي را نمي دانم!!. از طرفي مي توان 
گفت اعضاي محترم دولت اعتقادي به بورس كالا ندارند 
و مي گويند بايد از جدول بيرون بيايد! درحالي كه تازه بايد 
تش��ويق كنن��د كه محصولات ديگ��ر مثل گندم، برنج و... 
هم وارد بورس شود و اگر اشكالي هم هست بايد برطرف 
ش��ود. مگر دنيا اين كار را نمي كند؟ مگر امريكا و اروپا در 
بورس ش��ان اين كار را نمي كنند؟ ما چرا مي خواهيم اين 
زمينه را از بورس بگيريم؟ وقتي دولت پالس هايي مي دهد 
يعن��ي دول��ت فاقد يك برنامه انس��جام در حوزه اقتصادي 
اس��ت. وقتي وزير مي گويد كه ما از س��پرده هاي مردم در 
بانك ها مي خواهيم ماليات بگيريم چون نرخ هايشان خوب 
و بالاتر از تورم است! دولت نگاه مي كند كه كجا مي تواند 
پ��ول دربي��اورد و نگاهش اين اس��ت كه راحت ترين كار را 
انجام دهد. يك زمان هم از خريد و فروش سهام مي خواهد 
مالي��ات بگي��رد. يعني مي گوين��د آنهايي كه در يك مدت 
كوتاه��ي س��ود بردند مث��لا در عرض ۳ ماه، بايد عددي را 
ب��ه عن��وان ماليات پرداخت كنند. م��ن مي گويم كه همه 
زمينه هاي پايه هاي اقتصاد را درس��ت كنيد و بعد بگوييد 
ف��لان كش��ور اي��ن كار را مي كن��د و ما هم به تبعيت فلان 
كش��ور آن كار را انجام دهيم. اينجا هيچكدام از بازارهاي 
ما در تعادل نيس��ت. نه در بازار پول و نه بازار س��رمايه و نه 
بازار بيمه كه يكي از عقب مانده ترين بازارهاي ايران است 
و چه خدمتي واقعا به مردم مي كند؟ يكباره بحث ديه كه 
مطرح مي ش��ود، بيمه ها با چه تبليغاتي پول ها را دريافت 
مي كنن��د و م��ردم هم فكر كردند كه بايد ۴٨ س��اعته پول 
دهند و سرريز كردند. بيمه چه كارهايي انجام مي دهد؟ در 
اروپا و آمريكا كه تصادف مي كنيد با تماسي بيمه ماشين 
ديگ��ري در اختيارت��ان مي گذارد. بيمه مس��ئوليت دارد و 
خدمت مي دهد نه اينكه در اينجا با بروز يك اتفاق از كار و 
زندگي بفتيد. موقعيت هاي كاري و زندگي تان دستخوش 
اين اتفاق مي شود. بايد بگويم كه مشكل اقتصاد ما تصميم 
گيري به صورت جزيره اي اس��ت و در واقع در بس��ياري از 

بخش ها ما با عدم انسجام مواجه هستيم.

حيدر مستخدمين حسيني در گفــــــت و گوي تفصيلي با »اخبار بانك«:

رئيس كل بانك مركــزي ديپلمات نيست!
 دولت ها علاقه دارند دست در جيب بانک ها كنند                                                                                         قوانين نظام بانکي ما منطبق با انقلاب چهارم نيست

الان در انقلاب چهارم قرار گرفتيم. انقلاب 
فرآوري و چابگرهاي نسل سوم و سه بعدي. 
اصــلا نگاهــي که دنيا در حوزه صنعت دارد 
در ايــن مجراســت. آيــا در وزارت صنايع 
اصلا دفتري براي پاسخگويي به اين قضيه 
تشکيل شده است؟ سطح اطلاعات فناوري 
بين جوان هاي ما امروز واقعا بالاســت. اگر 
فردي بخواهد فعاليتي را انجام دهد، بانک 
تســهيلاتي در حوزه فنــاوري در اختيارش 
نمي گذارد و اصلا برايش تعريف نشــده و 

نمي دهند.


